مـلخـص:

في الربع الثاني من القرن السابع الميلادي انبثقت دولة الإسلام قوية بعقيدتها , فتية برجالها الذين آمنوا بهذه العقيدة وكان لابد أن تحتك بالدول التي كانت موجودة على الساحة , وأن تدخل معها في صراع , وكانت دولتا الفرس والروم (البيزنطيين) تمثلان القوتين العظميين لذلك العصر. واستطاعت دولة الإسلام القضاء على دولة الفرس واحتواءها , ودخلت في صراع مرير مع الدولة البيزنطية استمر عدة قرون , ولم ينته هذا الصراع إلا بسقوط عاصمة الإمبراطورية البيزنطية  القسطنطينية  في أيدي المسلمين عام 1453/857هـ.

وخلال هذه الفترة الزمنية الطويلة تداول الحكم في الدولة الإسلامية عدة حكومات فمن دولة الخلافة الراشدة إلى الدولة الأموية ثم العباسية وما تلا ذلك من أسر حكمت أنحاء متفرقة من الدولة الإسلامية , وكذلك الإمبراطورية البيزنطية تداول الحكم فيها عدة أسر هي في مجمل تاريخها ثلاثة عشر أسرة , ومن بين هذه الأسر الأسرة الايسورية والتي ابتدأ حكمها من سنة 717م/98هـ واستمرت في الحكم إلى سنة 820م/205هـ , وقـد أسسها الإمبراطور البيزنطي ليـو الثالث الإيسوري.

وهذا البحث يتناول جزءاً من تاريخ الإمبراطورية البيزنطية في عهد هذه الأسرة , ويركز على نوعية العلاقات التي سادت بين الإمبراطورية البيزنطية وبين الدولة الإسلامية في جوانبها المختلفة العسكرية والاقتصادية والثقافية.

لقد كان لزاما أن ينشأ نوع من العلاقـات المتعددة الأوجه بين الدولتين أولاً بحكم الجـوار وثانياً بحكم الصراع الذي سـاد بين الدولتين.

وبالرغم من أن الصراع العسكري هو الذي كان بارزاً , ويشكل المعلم الرئيسي للعلاقة بين الدولتين , إلا أن هذا الصراع لم يمنع قيام جوانب من العلاقات المختلفة بين الدولتين وبين الحضارتين فهو أيضاً كان موجوداً على أرض الواقع.
Abstract:
The Islamic state had emerged in the second quarter of the seventh century A.D. It was strengthened  by its religion and also by  its believers. This state had to make contacts with its counterparts which were existing in the arena, which ultimately led into conflict. The Persian and the Byzantine States both had represented the two superpowers in that area. The Islamic State had defeated its counterpart of Persia and its also had contained it. The Islamic State had involved itself with the Byzantine State in a long conflict which had lasted for several centuries and which had ended in the fall of Constantinople, the capital of the Byzantine Empire by the Moslems in 1453 A.D./857 A.H.  During this  long period of time, the Islamic State had been ruled by successive governments commencing from the Rashideen Caliphate to the Umyyad and late to the Abbassid Caliphates. It followed by rules of some dynasties which had governed different parts of the Islamic States. The Byzantine State had been ruled by several dynasties numbering on the whole thirteen dynasties among them was the Isaurian dynasty which had ruled from 717 A.D./205 A.H. Its founder was the Byzantine Isaurian Emperor Leo III. This research paper deals with part of the Byzantine Empire in the reign of this dynasty. The paper focuses on the quality of the relations which had prevailed between the Byzantine Empire and the Islamic State militarily, economically, and culturally. This kind of relation in different aspects had to take place between the two states resulting firstly, from the neighboring relation and, secondly, because of the conflict which was existing between the two states. In spite of the military conflict was in fact prominent and it, furthermore, constituted a pivotal basis in the relation between the two states. However, this conflict had  not prevented the establishment of some aspects of different relations
between the two states and the two civilizations, hence, it also was in reality existing.
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